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To je téma, které (dle mého názoru) je teď dost v módě. 
Co je to vůbec ta sebeláska? Rozdělíme si tohle slovo na 
dvě základní části: “sebe” a “láska”.

Jsem to já, kdo se má rád?
Nejdůležitější je si uvědomit, že v životě jsem to právě JÁ, kdo se vidí každý 

den v zrcadle, kdo se snaží zvládnout veškeré situace, kdo bojuje občas i sám se 
sebou. „Jsem ten nejdůležitější člověk v mém životě, a proto se musím přijmout.“ 

To zní velmi jednoduše, ale všichni víme, že to tak není. 
Mnoho lidí lže. Všem ve svém okolí. Ano, lže. Tvrdíte, že jste spokojeni, že se 

milujete, že jste se přijali. Snažíte se o tom tak usilovně přesvědčit ostatní, že tím 
pomyslně přesvědčíte na chvíli i sebe, i když stále každý den vedete vnitřní válku. 
Díky tomu můžete začít působit na ostatní velmi sebevědomě, i když to tak ve 
skutečnosti (ve většině případů) vůbec není. 

A i když se pokoušíte být opravdoví, stále je jednodušší si nasadit masku a dělat, 
že je všechno v pořádku. Přestaňte stále bojovat sami se sebou. Mnoho lidí by 
vám řeklo, ať se podíváte na to dobré, co vám jde, co se vám na sobě líbí, co vám 
sluší. To je sice hezké, ale tomuhle já říkám ne. Buďte k sobě upřímní, podívejte 
se, co je špatně, co vám vadí. Vykřičte to někde v lese, napište to na papír a roz-
trhejte, ale hlavně s tím začněte něco dělat. Během života jste nechali spoustu lidí 
si s vámi hrát, jejich chování k vašemu tělu i duši vám vzalo tak mnoho, že vás 
to v některé momenty dokázalo i přesvědčit, že jste úplné nic, že si tohle mohou 
dovolit a že se nemůžete nebo dokonce snad ani nesmíte bránit, ale... ŽÁDNÝ 
ČLOVĚK NA SVĚTĚ NEMÁ PRÁVO ZHASNOUT TVŮJ VNITŘNÍ ŽÁR.

• Zamyšlení – začni víc přemýšlet o své existenci, chování

• Vnímání – začni vnímat vše negativní i pozitivní

• Uvědomění – uvědom si, v čem byla celou dobu chyba

• Pochopení – pochop to a uchop to

SEBELÁSKA



POZOR!
Nesnažte se za každou cenu na sobě měnit úplně všechno, jsou i na první po-

hled špatné věci, které vás posouvají dál. 

OTÁZKA: 
Myslíte si, že se láska k  vlastnímu tělu nebo osobnosti nějak zhoršuje právě 

kvůli této době, kdy jsou distanční výuky, protože má mladý člověk více času se 
zkoumat a nacházet své nedostatky?

Nemám relevantní informace k tomu, abych hodnotila, zda a jak se mění vztah 
k  vlastnímu tělu v  době covidové. Neřekla bych jednoznačně, že se zhoršuje. 
Rozhodně se ale u mnohých lidí mění, někteří mají prostor více nad tím pře-
mýšlet, věnovat se tělu (viz spousta nabídek on-line cvičení, nyní populární otu-
žování...), což ale vlastně může být naopak pozitivní. A pak jsou samozřejmě ti, 
kteří nemají potřebu se mu věnovat (nižší hygiena, není důvod se např. malo-
vat, zabývat se oblečením, když nikam nejdu ap.). Určitě je i skupina těch, kteří 
přímo onemocnění prodělali, a najednou se u nich změnila spousta věcí a tím 
i vnímání sebe sama - nejen tělesně, ale i psychicky (ztráta čichu a chuti, bolesti, 
únava, následné nejistoty, úzkosti, deprese). Rozhodně v distanční výuce, pokud 
trvá hodně dlouho, vidím mnoho rizik. Hodně dětí a studentů určitě pociťuje 
sociální izolaci, může i zkoumat a zjišťovat své nedostatky, tento způsob výuky 
hodně zatěžuje pozornost, je stereotypní, ale taky učí samostatnosti, zodpověd-
nosti, trpělivosti, což v dalším životě určitě budou potřebovat.

klinický psycholog, Uherský Brod

Natálie Hanělová

Anna Janásková



6

RO
ZH

OV
OR

KDO JE ADAM NĚMEC?
Adam Němec je jednatřicetiletý pedagog pocházející z Valašské-
ho Meziříčí. Má dva bratry (15 a 33 let). Po studiu vysoké školy 
v Ostravě se přestěhoval do Zlína, kde vystudoval pedagogiku. 
Aktuálně učí již šestým rokem na Creative Hill College předměty 
jako je tvorba aplikací, webových aplikací a her.

Proč programování?
Už od malička mě bavily počítače, a tak nějak po střední škole jsem se toho chytil 

a chtěl jsem studovat IT na vysoké škole. Časem jsem však zjistil, že mě to nebaví na-
tolik, abych se tím živil, proto jsem začal učit. 

Jaké byly vaše jiné koníčky v mládí?
Od malička jsem hrával hokej. Když jsem zrovna nebyl na ledě, seděl jsem za počíta-

čem. Hry mě moc nebavily, spíše jsem se „drbal“ v počítači. Rád jsem se v tom piplal 
a přemýšlel, jak co funguje. 

Zmínil jste, že jste hrál hokej. Neměl jste ambici stát se třeba 
profesionálním hokejistou?

Ambice na profesionálního hokejistu jsem měl dlouho. V jednom těžším období jsem 
si však zranil koleno a v důsledku toho mi víceméně ujel vlak. Snažil jsem se pokračo-
vat, ale za dobu mého zranění se změnil kolektiv a už to prostě nebylo ono. Tak jsem se 
začal soustředit na školu, protože otec trval na dobrých známkách.

Co vás na tom baví? Pro spoustu lidí může programování působit 
jako spousta písmenek a čísel. 

Písmenka a čísla už to dávno nejsou. Programovací jazyky jsou čím dál jednodušší, 
takže to člověku dává smysl, když se to snaží pochopit. Baví mě logické úlohy a pro-
gramování je vlastně jedna velká logika. Není lepší pocit, než když si člověk něco před-
staví, napíše to a ono to funguje. To však nemohou lidi, kteří neprogramují, pochopit. 

Který projekt, na kterém jste pracoval, vás nejvíce bavil?
Nejvíce mě bavilo, když jsme měli ve škole program Erasmus. S jinými zeměmi jsme 

vytvářeli místnost ve virtuální realitě. Já sám neprogramoval, ale bavil mě celý proces 
toho projektu. Konzultace se studenty a práce s lidmi z jiných zemí. Projekt se úplně 
nepovedl, to však neznamená, že to nebyla sranda a cenná zkušenost.

Jaké bylo vaše vysněné povolání?
Jako malý jsem chtěl být popelář, na střední programátor a během studia na vysoké 

škole jsem se rozhodl být učitelem. Takže kromě popeláře se vlastně nic nezměnilo.

Co byste vzkázal studentům, kteří budou tento časopis číst?
Nevzdávejte to! Ať už vám cokoliv nejde a budete na tom tvrdě pracovat, přijde to 

samo. Já sám pochopil programování až po pár letech usilovné práce. Nevzdávejte se 
po prvním neúspěchu. Samozřejmě – není nic špatného na tom měnit svůj směr a za-
měření. Já sám studoval na vysoké škole programování a pár týdnů před koncem jsem 
se rozhodl jít na pedagoga do Zlína.

David Sluka, Luka Budík
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O myších a lidech
Autor: John Steinbeck
Rok vydání: 1937
Místo vydání: Spojené státy americké

V hlavách šéfa operace George a slaboduchého Lennieho se vykresluje docela povedený 
americký sen. Společně by si někdy chtěli založit farmu. Se spoustou zvířat, třeba psů 
nebo králíků. Anebo myší… 
Cestují z místa na místo. Od práce k práci. Jejich velký sen začíná být v dohlednu. Jestli 
se vše povede, bude záviset na tom, jak moc George na Lennieho dohlédne a jak jej bude 
Lennie poslouchat. 
Příběh je odvyprávěn z pohledu dvou kočovných farmářů, kteří dřou pomalu každým 
dnem, aby se splnil jejich sen. George by klidně někde Lennieho mohl nechat. Jenže jak 
daleko je někdo schopný dojít za pravé přátelství?

Tracyho tygr
Autor: William Saroyan
Rok vydání: 1951
Místo vydání: Spojené státy americké

Thomas Tracy chce tygra už od té doby, co to slovo uslyšel. Ať už to mělo být cokoliv, chtěl to. A když jednou ve svých patnácti letech 
toho tygra našel, nepřipadalo v úvahu, že by se ho někdy dobrovolně vzdal. Pro Tracyho byl tygr vším. Jak imaginárním kamarádem, 
tak také někým, s kým nabral na sebevědomí. 
Tygr je pro Tracyho nedílnou součástí. Jeho odvěkým přítelem. Je s ním na každém kroku od dospívání po dospělost. Pomáhá mu, 
je mu na blízku a motá se mu pod nohama. Ať už je u sebe doma anebo někde ve velkém městě, v nové práci. Zdá se, že by neměl být 
důvod proč by se tito dva měli odloučit. Náhoda si však nevybírá. A život taky ne.

Medvědín
Autorka: Fredrik Backman
Rok vydání: 2017
Místo vydání: Švédsko

Medvědín. Město někde uprostřed lesů, kterým byste nejspíš projížděli jen náhodně a ne 
cíleně. Pokud se tedy aspoň trošku nezajímáte o hokej. Medvědín je tak trochu opomenuté 
město. Město žijící jen pro hokej. Co by pro takové neznámé město asi mohlo znamenat 
vítězství na juniorském mistrovství světa? Vlastně vůbec nic, jen úplně všechno. Kdyby 
však nešlo o víc než hokej.
Nenajdete zde jedinou konkrétní hlavní postavu. Hlavním hrdinou je celé město. Na-
razíte zde na lidi, které budete nenávidět, proklínat a  jiné zase obdivovat a  milovat. 
Mnoho lidí, mnoho povah. Nechybí zde snad žádná lidská vlastnost. Backman píše 
o lidech. Píše o nás všech.

RECENZE         
.    NA KNIHY

Michaela Randusová
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O  změně klimatu, emisích v  ovzduší či tání ledovců jste určitě aspoň 
jednou v životě slyšeli (minimálně v hodinách ENV s paní učitelkou Klin-
kovskou…). Dovedu si představit, jak únavné musí být, když člověk ne-
ustále dokola slýchává, že se stav naší planety horší a zkáza je v dohledné 
budoucnosti. Nedivím se, že to už může někomu lézt krkem a fakta kolem 
klimatu ignoruje.
Možná za to může domněnka, že se s tím už nedá nic dělat. Že to budou 

muset zastavit velké společnosti anebo organizace. Zmohu vůbec něco já 
sám? Odpověď zní ANO. Tento článek vás má upozornit nebo vám připo-
menout, co může dělat každý z nás.    

Sprcha místo vany
Tohle pro vás může být třeba start anebo zakončení dne. Tedy nejspíš dů-
ležitá součást vašeho dne, ale zároveň také podstatný dopad na přírodu.
Potěšíte ji, když si místo plné vany dáte sprchu. Ale také nezapomínejte 
vypínat kohoutek, jakmile si čistíte zuby a mezitím voda teče a teče.

Místní potraviny
Je důležité, co nakupujete. Jestli vybíráte zboží z jiných států anebo z blíz-
kých lokalit. Jídla z daleka jsou totiž zatížená velkou uhlíkovou stopou 
z dopravy. 
Popřemýšlejte o tom až budete na nákupu, jestli dáte přednost cizokrajné-
mu zboží v akci nebo lokálním potravinám.

Obal
Potraviny nebo oblečení, které kupujete, jsou zabalené v  sáčku anebo 
v plastové tašce, ve které si ho odnesete domů. Je pravdou, že obal je stě-
žejní reklama a prodejci se ho budou zuby nehty držet. 
Bude však záležet jen na vás, jestli si pití v pet láhvi, banány v igelitovém 
sáčku nebo nákup v plastových taškách odpustíte.
Zvolit můžete tašku látkovou, kterou několikrát využijete, a navštívit mů-
žete i bezobalové prodejny.

Oblečení z druhé ruky
Celkový proces výroby jakéhokoliv kusu oblečení je kupodivu poměrně 
náročný. Každý kousek má za sebou spotřebu vody, také samozřejmě do-
pravu a použití chemických přípravků na jeho ošetření. 
V dnešní době se však návrháři snaží najít východiska a vymýšlí různé 
alternativy od organické bavlny, tencelu přes konopí. Nebo stačí, když ná-
kup oblečení omezíte či si ho budete brát z druhé ruky.EC

O 
OK

N
O ZMĚNA KLIMATU
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Elektřina
Tohle bude nejspíš trošku složitější věc v současné situaci. Všichni jsme 
napojení na nějaký přístroj a energii pro jeho napájení nezbytně potře-
bujeme. Proto prosím nezapomínejte na drobné věci, jako vypojit nabí-
ječku ze zásuvky, vypnout světlo, když odcházíte z místnosti, a nenechá-
vat nazmar běžet televizi, notebook nebo cokoliv, co vás napadne.
Tohle by mohla být i výzva – omezit elektronické přístroje jako počítač 
a rozhodně i mobil. Chodit více ven, vzít do ruky třeba tu kouzelnou věc 
jménem kniha, kreslit si, hrát na nějaký hudební nástroj, jít fotit, zaspor-
tovat si nebo úplně cokoliv jiného, co vás napadne.

Tohle je jen drobné shrnutí věcí, které byste mohli zkusit. Je však roz-
hodně spousta dalších možností, tak se o tom nebojte zjistit víc. Určitě 
nebudu sama, která bude ráda, když alespoň jednu věc zkusíte na delší 
dobu dodržet. V nejlepším se z toho stane tak trochu vaše rutina a bude 
to pro vás přirozené. Je fajn, když na to pak začnete podvědomě mys-
let.  

Tak hlavu vzhůru a keep going! Je třeba něco udělat a není nad to mít 
skvělý pocit z toho, že jste skutečně něco udělali. Stojí to za to. Tak to 
zkuste. Myslím na vás a fandím vám!

Zároveň bych chtěla představit projekt Active Citizens pořádaný spo-
lečností Člověk v  tísni, kterého se několik našich studentů od začátku 
školního roku účastní. Jedná se o společensky prospěšný projekt, v němž 
jsou sdíleny a probírány nápady týkající se tématu projektu. Letošním 
tématem je zrovna změna klimatu, kterou se zabývají i studenti z jiných 
škol. Tým z každé školy má možnost pracovat na svém projektu, jenž 
by mohl v jakémkoli směru naší planetě pomoct. Tak nám prosím držte 
palce, aby se projekt podařilo uskutečnit :) Děkujeme!

Michaela Randusová
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Hudba je univerzálny nástroj, ktorý dokáže vytvoriť úsmev na tvári a celkovo zlepšiť náladu. 
Každý z  nás počúva hudbu. Či už v  aute počas cestovania, doma počas upratovania alebo 
počas online hodín. V dnešnej dobe, kde sme uzavretý doma pred okolitým svetom, sa u mno-
hých ľudí ukázalo, že začínajú mať depky. Snažíme sa nájsť spôsoby ako si zlepšiť náladu počas 
dnešnej situácie. Jeden z najlepších tipov je počúvanie hudby. Preto sme sa rozhodli spýtať pár 
učiteľov a žiakov na otázku: „Čo počúvate počas karantény, máte obľúbený štýl či interpreta?“

„Interprety Dayglow a Wallows teď poslouchám asi nejvíce. Z hudebních stylů pak pop nebo 
alternativní rock.“ David, 1.C

„Po čas karantény rád poslouchám electro swing. Konkrétní interprety nemám vybrané, ov-
šem vždy si najdu nějaký playlist na youtube, např. Electro Swing Collection. Také ve večerních 
hodinách při práci rád poslouchám lofi radio.“ Adam N., 3.C

„Poslouchám téměř všechno. Od jazzu přes pop a rap až po rock a metal. Ale nejvíc poslou-
chám rock, Nu-metal a rap. Moje top kapely jsou Breaking Benjamin, Polyphia, Three days 
grace nebo The score. Ale z rapové scény mám velmi rád interprety: Ego, Separ, Gleb nebo NF 
a Machine Gun Kelly.“ Adam, 1.A

„Mám ráda různé žánry, hudbu vybírám podle toho, k jaké činnosti mi bude hrát jako kulisa. 
Když uklízím, pouštím si metal, když jdu spát, hraje mi metal, když jdu na procházku, dám si 
nějaký dobrý metal. Je to úžasný styl s mnoha subžánry, však to znáte, věřím, že si tam každý 
dokáže najít 
‚to svoje‘. Můj ‚nej‘ je asi metalcore. Ale dávám šanci i elektronické hudbě, např. po vydání Cy-
berpunk 2077 se mi zalíbil styl dark synthwave. Mám také ráda filmovou a videoherní hudbu 
(např. Doom, ale i Life Is Strange) a když cvičím jógu, pustím si hudbu k meditaci. Vlastně dám 
šanci čemukoliv, co není CZ rap :D“ Tereza, učitelka

„Celkově teď nejvíc rap, ale jinak poslouchám naprosto všechno. Mezi mé oblíbence patří hlav-
ně Sheen a Yzo a teď jsem si dost oblíbil Saula.“ David, 1.A

„Rád poslouchám LEMMiNO, Eminema, Lucas King. Dále hodně soundtracků z her/filmů, 
poslechnu si i klasickou hudbu: Beethoven, Mozart, Schuber. Taky mám rád starší kapely, např. 
Queen. Někdy poslouchám i horrorcore, třeba Řezníka. Pak techno remixy. A vlastně všechno 
kromě CZ rapu.“ Alan, 1.B

„Chutě se mi mění podle nálady nebo typu práce, každopádně mám svoje oblíbené interprety/
žánry, po kterých sáhnu často. Většinou plují ve vodách indie rocku, trošku psychedelic, alterna-
tive někdy grunge. Tomuhle popisu asi nejvíc odpovídá skupina Dr. Dog, mám především rád 
alba jako B-Room, Be the Void, nebo Shame, Shame.“   Ivan, učitel

„Primárně poslouchám rap. Dost si teď pouštím Eartha a nějaký motivační songy ve fitku, 
jinak nic moc. Ještě jsem si nekoupil Spotify, ale chci.“ Adam, 1.APR

ŮZ
KU

M PANDÉMIA
 A HUDBA
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Adam Porubčan

„Po čas karantény si nejvíce ujíždím na UK rapu (např. Aitch – Mario Kart, Dave a Fredo - Mo-
ney Talks), dále jsem si oblíbil německého rapera UFO361. Z Česka mě teď nejvíc zaujalo nové 
album od ARIANa730, který je pod skupinou DVOJLITRBOYZZ. Dále nesmím zapomenout na 
mého nejoblíbenějšího interpreta CA$HANOVA BULHAR a jeho album THUG LOVE SOFIA 
a RAP DISCO REVOLUCE, tohle mi hraje každý den. Napadají mě ještě sad mood rapy, např. 
Alone od SadBoyProlific.“ Libor, 4.B

„Poslouchám anglický pop, italský pop a italskou klasiku.“ Marco, 1.A

„Nejvíce ve volném čase poslouchám lofi hip hop, protože to je asi nejlepší hudba do pozadí, 
když se chcete na něco soustředit, ale zároveň nechcete ticho. Je to skvělý žánr na uvolnění 
a uvedení se do pohody.“ Adam P., 3.C

„Moje oblíbená písnička je Sad Child od Sandro Cavazza. Mé top styly jsou anglický pop a také 
poslouchám hodně italských písniček.“ Ella, 1.B

VYLUŠTI SI TAJENKU
V březnu 2020 žákům nastala ............. výuka.
Doba covidová trvá ..........., než bychom si přáli.
Od září do října 2020 byl ministrem zdravotnictví Roman ...................
Dobrým instagramovým informátorem ohledně covidových opatření je Dominik .........
První nouzový ............. byl vyhlášen 12. března 2020.
Covid je světová ..........
Všem už chybí nějaká ta ............ akce.
Starší lidé by se měli nechat .......... proti covidu.

Nejlepší na lockdownu je fakt, že můžeme ...........................

Jakub Adam Holubář
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„Hej! Hej! HEJ!“ zaklepal na okno ne-docela-našeho kabrioletu, když jsem byla zrovna po-
hodlně usazená s nohama na palubní desce a nechala trpět své ušní bubínky hudbou z rádia. 
Škubla jsem sebou, až zaklepal na okno ze strany řidiče. „TUESDAY!“ Dívala jsem se na něj 
jako na zoufalce. Stačil mi jediný jeho pohled a já věděla, že jestli mu v další vteřině neotevřu, 
pošlapu z Tennessee pěšky až na Aljašku a ještě dál. Natáhla jsem se po klice, ani jsem pořádně 
neotevřela a on mi škubnutím dveří málem utrhl ruku. Než stačil chlápek z benzínky přivolat 
vlky s majákama, byli jsme pryč.

Abych to celé uvedla, tohle je můj starší brácha. Norman. Seznamte se. Nebo vlastně ani není 
můj brácha, ale nevlastní bratranec z třináctého kolene, který se ke mně chová jako k protivné 
malé sestře. Ale je snazší a méně podezřelé, když jsme brácha a ségra. A kdo jsem vůbec já?

Tuesday. Už jste někdy slyšeli jméno Tuesday? Ne? Já taky ne. Až na jednu výjimku. Já jsem 
Tuesday, je mým velkým potěšením! Nikdo mi nevěří, že se takto jmenuji, dokud nevytáhnu 
kartu. Ostatně, už se tomuto mému oficiálnímu jménu naškrábanému v mé občance vyhýbám. 
Děti, které se vám potom smějou, jsou krutější než rodiče, kteří vás tak pojmenují. Už mi ale 
není devět, ale dvanáct (a tři čtvrtě…). 

Tuesday tedy začala být moje přezdívka pro nouzové situace. Něco jako když voláte přes vysí-
lačky „tady orel“ a jiná nebezpečná zvířata. A já jsem Tuesday a to není vůbec nebezpečné. Nej-
sem tak odporná jako Monday anebo tak nezbytná jako Friday či Saturday. Jsem prostě Tuesday 
a to není žádný orel. Naštěstí jsem ještě dostatečně malá na to, aby mě to mrzelo. 

Svého něco-jako-bráchu jsem poznala, když se snažil vloupat do maringotky, kterou jsem sdí-
lela s  lidmi, jež bych zaškatulkovala jako rodiče. V nesnázích se dozvěděl, že má ještě nějaké 
rodinné příbuzné, jenže jelikož ho nikdo z nás neznal, tak s prosbou o podporu by asi úplně neu-
spěl. Místo do koupelny se dostal miniaturním oknem do kuchyně. Seděla jsem za stolem a jedla 
půlnoční svačinku – nějaké levné cereálie s prošlým mlíkem. Držkou sjel po podlaze, a když se 
zvedl, sotva si mě v temném koutu všiml. Žvýkala jsem dál. Rozhlížel se po místnosti. Byla jsem 
poměrně unavená a mluvit se mi nechtělo. Ne vždy se mi chce mluvit. Je strašně dojemné sle-
dovat ostatní, jakou mají starost, když vidí staršího něco-jako-bratra s něco-jako mladší němou 
sestrou. Tahle hra se hraje dobře. Nicméně v tu noc jsem vytáhla zrezlý revolver, který si lidé, 
s nimiž jsem maringotku sdílela, schovávali pod sedačkou. 

S cvaknutím se konečně otočil mým směrem. Díval se na mě. Já na něj. Stále jsem žvýkala sva-
činu a nehodlala ani na vteřinu otevřít pusu na jakákoliv slova. Slova jsou obvykle tak patetická. 
Líbilo se mi, když se na mě díval, jako bych si z něho dělala srandu. Nicméně, měl tak trošičku 
pravdu. Dodnes nevím, jestli byla zbraň nabitá, nebo ne. Nakonec si vytáhl z poličky sklenici, 
napustil si tiše vodu a posadil se proti mně. Oba jsme ze sebe nespustili oči. Až toho měl dost, 
rozsvítil blikající lampičku nad linkou a mně se roztřásly obě ruce. Viděl mě, proto se mi ta hra 
nelíbila. 

Dlouho nic neřekl ani nepovzdechl. Dopil a vydal se ke dveřím na odchod. To mi bylo devět 
a nechápala jsem, proč odchází a proč se nebojí. Instinktivně jsem se zvedla a nakukovala do 
předsíně. Neodešel, stál tam. Srdce mi mohlo vyskočit z hrudi, jakmile se otočil mým směrem. 

„Tak na co čekáš?“ kývl ke dveřím. V tu noc jsem byla poprvé v životě na svobodě. To zní cel-
kem přehnaně, ale ten pocit byste za nic nevyměnili, kdybyste ho skutečně zažili. Stále nevím, 
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jestli mě vzal jen díky tušení, že s sebou vezmu nějaké peníze, nebo proto, že se mnou jakožto mladší sestřič-
kou bude v očích ostatních vypadat líp. Anebo proto, že pod ostrým světlem blikající lampy viděl poškrábané 
ruce a monokl v mé tváři. I přesto mě dohnal k šílenství, jelikož tu noc vyhrál. Přechytračil mě. 

No a co vlastně děláme tady sami sirotci uprostřed pusté silnice? Jsme na výletě. Paráda! Jen cestujeme. Jako 
rodina. Cestujeme z místa na místo. Ze státu ke státu. Z rodiny do rodiny. Je jasné, že to poslední není pravda. 
Dlouho si jako kojoti v divočině vystačíme sami. Jsme přeživší těch všech, kteří prchají před sociálkou. A také 
před zákonem, jak jinak. A to jde hezky do sebe. 

Nebudu vás zde zatěžovat podrobnostmi týkajícími se našeho severního cíle. Úspěšně přejet všechny hra-
nice, dostat se do Kanady, odletět do Grónska a postavit si boudu na ledovci. Zní to děsivě anebo svobodně? 
Zvolte si sami. Vy máte svůj osud ve svých rukou. My dva taky. Každý má svůj život ve svých rukou. Jenže my 
dva musíme spolupracovat. Jinak konec. Teda snažím se namlouvat si, že jsem stále součástí plánu. Norman 
by mě vlastně skutečně mohl vyhodit tady v poušti. Myslím, že bych docela pěkně se svým vrabčím hnízdem 
na hlavě zapadla mezi košaté kaktusy, ale smažit se na slunci nechci. Tak radši držím hubu a tahám za nitky. 
Lidi jsou mnohem milejší k staršímu bratrovi, který se stará o svou mladší sestřičku. Starší brácha bez sestry 
není žádný brácha. A to se lidem nelíbí.

Tohle by tedy byla naše budoucnost. Minulost je jen z  části úspěšně za námi. Jen z  části. Ale co už. To 
zvládneme. Musíme tomu věřit a se snílkovským srdcem myslet na ty roztomilé grónské vesničky. Když máte 
jasnou a konkrétní vizi, tak máte větší šanci ji naplnit. Za sebe mohu říct, že nesním o perfektním domově, 
vzdělání z univerzity či o normálním životě. To není ani zdaleka konkrétní a ani zdaleka to, co chci. Ne, že 
by každý měl šanci dostat cokoliv, co si přeje, ale já chci vidět narvaly v oceánu a od toho mě nikdo odradit 
nemůže. Ani kdyby se to nemělo splnit. Stále to budu mít tady. Tady v hlavě. 

Můj ňouma brácha Norman nesnáší, když neustále dokola opakuji jedno motto, které jsem si mileráda 
upravila po svém. „Hej, brácha! Minulost už nezměníš, tak kvůli ní nebreč a nehledej v ní útěchu na krásné 
vzpomínky, které už nejsou. Ale hlavně, HLAVNĚ! si nikdy neříkej, že až budeme tam a tam, budeme šťastní. 
Až přejedeme ty a ty hranice, budeme v pořádku. Nikdy nepřipusť až!“ 

„Uh-um, proč?“

„Jelikož je to v budoucnosti a v budoucnosti nemůžeš být šťastný ani v pořádku.“

„A proč?“ ve skutečnosti se ptal jen proto, aby mě vyprovokoval. Ne proto, že by ho to sebemíň zajímalo… 

„Protože ještě nenastala!“ 

„A pointa?“

Dala jsem si chvíli, abych jeho zásobu ironie zpracovala. Než jsem cokoliv řekla, tak mi došlo, že význam 
slov patrně neuznávám, a on to moc dobře věděl a  já tady před ním musela obhajovat to, v co bezesporu 
věřím. Ach bože. „Jsi teď a tady!“ plácla jsem rezignovaně o stehna, „teď řídíš tohle auto, které si bůhvíkde 
čajznul, ale poněvadž všechny jiné časy právě v těch časech – jakožto minulost a budoucnost – nedokážeš 
ovlivnit, tak musíš zasáhnout teď a tady.“ Nenápadně jsem se na něj po chvíli podívala. Čekala jsem nějakou 
reakci. Sobecky jsem doufala, že ho můj objev nějak ohromil. Ale ňouma Norman se jen díval na cestu před 
námi. Nic se nezměnilo, až na to, že od té doby se mě opakovaně ptá jako krysa v kolečku, od kdy jsem se 
dala k buddhismu. 

Ačkoli v hloubi duše doufám, že si z toho něco odnesl, stejně jako věřím, že těch pár let dozadu mě s sebou 
nevzal kvůli jednodušší cestě k severu, ale díky tomu, že mi mohl změnit život. Těžko říct, jestli k lepšímu. 
Těžko říct, jestli to věděl. Ale věděl to, že už minulost nezmění a nikdy v budoucnosti, než v ten večer, by se 
pro mě už nevrátil. Možná chápal význam toho, co se mu snažím nakukat, lépe než já sama.

A tak tedy jako dva osamocení kojoti v divočině se bouříme proti všem pravidlům a nepsaným dohodám. 
Ne proto, abychom ostatním dělali potíže, ale tak trochu sobecky kvůli sobě a lepším zítřkům. Neberte to 
nijak špatně, takový už je náš příběh, a pokud se to má stát, tak ještě po cestě narazíme na nějakého pobudu, 
který bude potřebovat zachránit tak jako my. Nebo právě nás někdo zachrání, aniž by to věděl a aniž bychom 
to věděli my. My ani život nehrajeme na náhody, tak se připravte. Nepočítejte s tím, že jste byli připraveni 
nebo že připraveni budete. Počítejte s tím, že zaskočeni budete pokaždé. Je to skoro jako hra, která nejde vrátit 
zpět. A my ji nehrajeme jako hru. My ji hrajeme, jako by nám šlo o život. Nikde není psáno, že díky tomu 
vyhrajeme. Ale jsme připraveni. A to stačí. 

Michaela Randusová
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New World Order či Nový světový řád je jedna z nejznámějších konspiračních 
teorií.  V základu tvrdí, že elitní skupina lidí ovládá a manipuluje světové vlády, 
ekonomiku, průmysl i média. Primárním nástrojem k ovládnutí celého světa má 
být systém centrálního bankovnictví. Dle některých konspirátorů tato skupina 
napomohla rozpoutání obou světových válek i války ve Vietnamu. Někteří jim 
také připisují jiné konspirační teorie, jako třeba teorie o útocích 11. září. Cílem 
této skupiny je údajně centralizovaná vláda světa.

Falešné přistání na Měsíci
Tuto konspirační teorii není třeba nijak představovat. Dle mého názoru se jed-
ná o jednu z nejznámějších konspiračních teorií vůbec. Vznikla v 70. letech 20. 
století a byla proslavena především knihou „We Never Went to the Moon“ od 
amerického spisovatele a vědce Billa Kaysinga. Stejně jako Chemtrails i tato kon-
spirační teorie byla vyvrácena nespočetněkrát, a dokonce se i této teorii věnovali 
samotní Bořiči mýtů. Co je docela znepokojivé, je to, že dle nedávných průzkumů 
této konspirační teorii věří až 10 % Američanů! Ve věkové kategorii 18-34 je to 
dokonce 18 %!

Chemtrails
Chemtrails je konspirační teorie, která tvrdí, že stopy po letadlech obsahují che-
mické látky, které mají být nebezpečné lidskému zdraví. Zastánci této konspirač-
ní teorie věří, že v chemtrails jsou chemikálie, viry, bakterie, plísně či dokonce 
prudké jedy. Důvodů pro údajné vypouštění chemtrails je několik, ale mezi nej-
častějšími najdeme např. boj s globálním oteplováním, snižování lidské populace či 
ovládání mysli. Chemtrails byly nespočetněkrát vyvráceny vědeckou komunitou, 
ale faktem zůstává, že čím dál více lidí věří této konspirační teorii. Nejvíce se šíří 
především na Facebooku, kde díky uzavřeným skupinám vznikají sociální bubliny 
a lidé v těchto bublinách mají často tendence věřit jiným konspiračním teoriím.

David Sluka, Luka Budík
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Přestalo pršet. Krůpěje sice stále stékaly z listů stromů, ale déšť ustoupil pryč. I vítr způsobený deš-
těm přestal foukat a mezi mraky se objevovaly paprsky večerního slunce. Uprostřed jehličnatého lesa 
v severní části království Elfgardu se v tu dobu procházel mladý chlapec. Vypadal zdravě a silně, ne-
bylo mu však více než patnáct let. Chlapec byl od deště promáčen, měl na sobě pouze bílou košili 
a tmavě zelené nohavice, také nasáklé kapkami vody. Ani jeden ze svršků však nebyl šit přímo pro něj. 
Konečky prstů mu tedy zůstávaly skryty daleko v plandajících rukávech a nohavice měl po celé délce 
pokrčené tak, aby je alespoň nevláčel za sebou.

Hoch našlapoval opatrně a nenápadně mezi spadanými větvemi. Jeho oči střídavě mířily z promáče-
né zeminy k vrcholku kopce, který les pokrýval. Byl slyšet pouze potok, který pod kopcem tekl. Tam 
poletující ptáci lovili komáry, vážky a mouchy. Občas i zapěli, možná se radovali z odchodu deště, 
možná pouze měli dlouhou chvíli. Ptáci však nebyli to, co teď chlapce zajímalo nejvíce. Jeho pozornost 
si ukradlo něco většího. Uprostřed vrchu totiž stál překrásný jelen, který jako by svou světle hnědou 
srstí zářil v tmavě zeleném jehličí. Stál nehybně a důstojně shlížel z kopce, snad čekal, až mu někdo 
přijde pochválit jeho velkolepé paroží.

Jako král na vrcholku hory, pomyslel si chlapec. Zastavil se u jednoho ze stromů a opatrně zpoza něj 
vykukoval. Díky chlapcovu umění pohybovat se téměř neslyšně neměl jelen nejmenší ponětí, že je 
sledován. Kvůli bezvětří navíc jelen nemohl mladíka ani vycítit, a tak dál důležitě postával, stejně jako 
král důležitě sedí na svém trůnu.

Chlapec se ještě chvíli kochal tímto majestátným tvorem, avšak náhle se něco změnilo. Jelenův po-
stoj byl jiný. Už nestál pyšně jako předtím. Vypadal ostražitě. Chlapec se zarazil.

V posledních několika minutách se vůbec nepohnul a kdyby začal foukat sebemenší vánek, cítil by 
to na svém promoklém oblečení. Jelen musel slyšet něco jiného než jeho. Ale co? Jelen náhle zazname-
ná další pohyb, tentokrát ještě prudší a patrnější než ten předchozí. Ohlíží se za sebe pod vršek kopce. 
Nyní už chlapec ten zvuk slyšel taky. Nedokázal však poznat, co to je. Naklonil se tedy ještě více do 
strany, aby se porozhlédnul po okolí. Nic nevidí. Jelen je stále otočený a podobně jako kluk se snaží 
vypátrat původ těchto zvuků. 

Hoch se naklonil ještě více v domnění, že už narušitele zpozoruje, ztratil ale rovnováhu a s pádem 
polámal několik ležících větví. Jelen se prudce otočil. Zíral na ležícího chlapce, který se neopovážil ani 
vydechnout. Mladík nevěděl, co si o celé situaci myslet. Byl vystrašený, ale zároveň se díval do jeleno-
vých překrásných kaštanově hnědých očí už dlouhou chvíli. Periferním viděním chlapec viděl pohyb 
za jelenovými zády, nedokázal ale přerušit oční kontakt.

Jedna z dešťových kapek náhle spadla chlapci do tváře. Aby se zbavil nepříjemného pocitu a krůpěje 
v očích, musel několikrát mrknout. Když opět zvedl oči k jelenovi, uviděl, jak zvíře padá k zemi. Chla-
pec strnul ještě více než předtím. Do jelenova krku byl zakousnutý obrovský černý vlk. Veškerý pocit 
radosti ze setkání s jelenem nyní nahradil strach. Nedokázal ale přestat sledovat tragédii odehrávající 
se před jeho zraky. Jelen se chlapci stále díval do očí, tentokrát však smutně a prázdně. Chlapec si toho 
byl vědom, jeho pozornost ale kradl pohled na zuřivé monstrum trhající kusy masa z jelenova těla.

Pojednou vlk odtrhl svůj pohled z jelena a vycenil zuby na chlapce. Z tlamy mu tekla krev. Chlapec 
neváhal ani vteřinu, jelikož věděl, co se bude dít. Rychle se tedy otočil, postavil a rozběhl směrem 
z kopce. Vlk ale jako by měl hocha přečteného, vyrazil ještě dříve. Chlapec tak stihl udělat dva nesmělé 
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kroky a už zase ležel na zemi. Vlk mu skočil na záda. Jeho ostré drápy se zaryly chlapci pod kůži a on 
bolestně vykřikl. Bílou košili barvila krev v místech, kam vlk zatnul své tlapy. Tvor neustále vrčel a po 
několika vteřinách se chlapci zakousnul do pravého ramene a jeho tesáky se prorvaly až ke klíční kosti. 
Hoch křičel neskutečnou bolestí, kterou mu bestie způsobovala. Vlk ale nepřestával. Stále páčil, jako by 
se už téměř bezvládné tělo snažil o rameno připravit. Bol, který chlapec cítil ale pomalu odcházel spo-
lečně s křikem a mladíkovým vědomím.

Jindřich Rozehnal

PŘÍLIŠ VELKÉ SOUSTO
:VÁLKA ROHLÍKŮ

Snad každý někdy ochutnal rohlík. Ať už nám chutnají nebo ne, nemůžeme se přít, že jsou stále součástí 
každodenního života většiny lidí. Který rohlík je ale ten nejlepší? Někomu chutnají rohlíky křupavé, někomu 
zase měkké máslové, někomu pořádně nadýchané. My jsme pro vás udělali výběr sedmi rohlíků z pekáren 
v centru Zlína a rozhodli jsme se vám podat rozhodně nesubjektivní report. Dobrou chuť!

Pekařství gra-
máž

tvar vizuál křupavost nadýchanost chuť konzis-
tence na 
druhý 
den

1 Svoboda 
Březík

45 záhyb 
3° 5‘

V délce a štíhlosti strčí ostatní 
konkurenty do kapsy, takže pokud 
nemáte rádi fast food a chcete si 
svou svačinu déle vychutnat, je to 
jasná volba!

přiměřeně 
křupavý 
rohlík

značí rychlý 
návrat do 
původního 
tvaru vysoké 
množství lep-
ku? o_O

jako dlouhý 
rohlík

nic moc

2 Penam 43 rovný Penam rohlík je bělejší než jeho 
soupeři, povrch je lesklý. Co to 
znamená, nevíme.

nelze 
hovořit 
o křupa-
vém 
rohlíku

vrátí se do pů-
vodního tvaru 
téměř ihned

jako bílý 
rohlík

nic moc

3 Veka Štípa 45 záhyb 
11° 28‘

Povrch se lehce drobí, což nanačuje 
nadprůměrnou křupavost a usmí-
vají se na nás velké bílé praskliny.

přijatelně 
křupavý 
rohlík

do původního 
tvaru se vrátí 
po delší chvíli

jako tukový 
rohlík

nic moc

4 Veka Štípa 
(rohlík 
Terno)

53 záhyb 
89° 59‘

Příliš zahnuté rohlíky zatím nejsou 
zakázány, máme pro vás tudíž prvo-
třídní rohlík! Na povrchu jsou lehké 
praskliny a kromě klasické varianty 
si můžete vybrat ještě slaný nebo 
makový posyp

extrémně 
křupavý 
rohlík

do původního 
tvaru se vrací 
ještě teď (uzá-
věrka čísla byla 
15. 3.)

jako křupa-
vý rohlík

nic moc

5 Bachan 40 rovný Ze všech rohlíků je prostorově 
nejvýraznější, je krátký a široký. 
Jeho povrch je podobně světlý jako 
vzorek č. 2.

nepříliš 
křupavý 
rohlík

vrátí se do pů-
vodního tvaru 
o 0,03 vteřiny 
rychleji než 
vzorek č. 2

jako obyčej-
ný rohlík

nic moc

6 Střelná 45 záhyb 
4° 13‘

Příjemný vzhled bohatě propeče-
ného rohlíku, povrch je hladký, ale 
neleskne se.

tak akorát 
křupavý 
rohlík

Do původního 
tvaru se vrací 
pomalu, ale 
jistě.

jako pšenič-
ný rohlík

nic moc

7 U Polan-
ských

43 záhyb 
8° 1‘

Na povrchu nejsou vidět praskliny, 
má správný poměr šířky ke své dél-
ce, zkrátka dívat se na tento rohlík 
je jedna velká radost

téměř ako-
rát křupavý 
rohlík

do původního 
tvaru se vrátit 
snaží, ale příliš 
se mu nedaří.

jako klasic-
ký rohlík

nic moc

Jindřich Rozehnal, Tereza Valíková 
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Šel jsi na Creative Hill s tím, že se chceš vě-
novat 3D, nebo tě to chytlo až během studia? 
Vždycky jsem věděl, že chci dělat hry. Nejprve mě začal 

bavit Illustrator oproti Photoshopu, který už má blíže ke 
3D, jelikož je více o logice a řešení problémů. 
3D mě chytlo hodně, protože mě baví ten mix technického 

uvažování ve spojení s grafikou.

Dala ti střední škola dostatek informací, nebo 
jsi toho musel zpětně hodně dohledávat? 
CHC mi dalo dobrý základ v programech a v principech 

jejich fungování. Jsem rád za zpětné vazby od učitelů, kteří 
nás s nimi naučili i pracovat. Tady v zahraničí je to dost 
podobné, co se týče přístupu učitelů k výuce. 

Proč ses rozhodl pro studium v zahraničí?
Už ve druháku jsem věděl, že chci studovat v  zahraničí, 

hledal jsem nějaký obor, který by nabízel zaměření na 3D 
grafiku v Česku, ale přišlo mi, že něco takového tady po-
řádně není, zvlášť se zaměřením na hry. 
Nejvíce známá je Kanada, ale tam je to velmi drahé. Tak jsem 

se díval po Evropě a  zjistil jsem, že Holandsko má hodně 
škol, kde to mohu studovat. A cena je zde adekvátní studiu.

Jak jsi se dostal na školu v zahraničí a co je 
proto potřeba udělat?
V Holandsku nemají přijímačky, takže přijmou kohokoli, 

kdo si podá přihlášku. Ale pro náš obor (herní design) je 
to vyjímka, protože tyhle obory mají omezenou kapacitu 
a jsou výběrové. 

Jak probíhaly takové přijímačky?
Prvně jsem si vyhledal školu, přihlásil jsem se přes jejich 

systém, poté jsem musel nakreslit portrét, nějaké každo-

denní předměty, krajinu a  3D model kola. Což není tak 
komplexní zadání, když to srovnám se svými spolužáky, 
kteří se chtěli dostat na VŠ v Česku.

Jaké jsou výhody a nevýhody při studiu v za-
hraničí?
Negativa mohou být, že školy a ubytování jsou dražší. Ško-

lu si nemůžeš prohlédnout dopředu, takže moc nevíš, do 
čeho jdeš. Je to taková velká neznámá. 
Pozitivní zase je, že můžeš najít obor, který v Česku není, (což 

je vlastně důvod, proč studuji v zahraničí). Další výhodou je, 
že třídy většinou mají více lidí z jiných zemí a je to nová vzru-
šující zkušenost. Typické pro Holandsko je, že oslovujeme uči-
tele křestním jménem, takže je to mnohem osobnější. 

Na jakém projektu právě pracuješ?
Studium je založené na projektové výuce, takže my máme 

vždycky nějaký projekt, který děláme většinou v  týmu 
a učíme se na něm. Teď momentálně pracujeme na stříleč-
ce, která má velmi konkrétní zadání – má se odehrávat na 
Marsu, musí to být pohled z první osoby, nepřátelé musí 
mít více než dvě nohy…Tento roční projekt bude zdarma 
na platformě Steam.
 K osobním projektům máme vyhrazený jeden den týdně, 

kdy na nich můžeme pracovat. Já osobně mám rozdělaných 
asi pět projektů, ale žádný dokončený. Nicméně věřím, že 
tak to má hodně grafiků. (smích) Všechny budou na Art-
Station! Připravuji se totiž teď na stáž do herního studia 
a musím mít portfolio, aby mě tam přijali.

Jak ovlivňuje pandemie tvé studium?
Pandemie nás zasáhla právě, když jsme začali jako tým 

pracovat na online střílečce. Takže teď řídíme tým o  26 
lidech přes Discord. V březnu minulého roku škola hned 
přešla do online prostředí a všechno se začalo dít přes onli-
ne konference a trvá to až do teď. Funguje to, sice to ovliv-
ňuje produktivitu, ale jde to! (smích)

Jaké je tvé doporučení či vzkaz pro studenty?
Pokud máte nějakou vizi, co chcete dělat, ať už jsou to tře-

ba studia v zahraničí, tak se určitě nebojte a neříkejte si, že 
je to nereálné. Naopak se zaměřte na to, co udělat, abyste 
se dostali k cíli. Může to být mnohem jednodušší, než se 
může zdát. A vypilujte si angličtinu! (smích)

Martin Knedla
studuje v Holandsku na Breda University - visual arts se zaměřením na herní prostředí

Tereza Vlčková
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Šel jsi na Creative Hill s tím, že se chceš vě-
novat 3D, nebo tě to chytlo až během studia? 

Osobně jsem na Creative Hill nenastupoval s  tím, že se 
budu věnovat 3D. Když jsem nastupoval, tak jsem o  3D 
grafice prakticky nic nevěděl… snad jen to, že existuje. Po-
pravdě jsem ani nevěděl, co přesně chci dělat a ani jestli se 
chci vůbec věnovat umění. První rok jsem spíš tápal a hle-
dal něco, co by mě mohlo bavit. Sranda začala právě až ve 
druhém ročníku, kde jsem hned po první hodině s panem 
Markem věděl, že je to něco pro mě. Ta možnost něco vy-
tvořit a pak se kolem toho „proletět” ze všech stran a úhlů 
pro mě byla fascinující. 

Dala ti střední škola dostatek informací, nebo 
jsi toho musel zpětně hodně dohledávat? 

Střední škola mi hlavně dala bod, od kterého se můžu od-
razit. Bohužel čtyři hodiny týdně nestačí pro všechno, co se 
člověk musí naučit. Hodně času jsem tedy strávil po škole 
a o víkendech sledováním videí na YouTube, kde jsem se 
naučil valnou většinu věcí. 

Vlastně celý druhý a třetí ročník jsem strávil u tutoriálů 
a programů. Snažil jsem se zjistit, jaké programy a postu-
py se používají v herních studiích a co všechno je potřeba 
vědět a umět, abych se mohl o nějaké pozice ucházet. 

Jak jsi se dostal do 3D studia a co jsi pro to 
udělal? 

Do studia jsem se poprvé dostal v podobě stáží ve třetím 
ročníku. V tu dobu jsem se začal zajímat o tvoření 3D prv-
ků pro videohry. Jednoduše jsem si řekl, že za to nic ne-

dám. Začal jsem posílat emaily s portfoliem snad do všech 
videoherních studií v Česku. Za pár dnů jsem začal dostá-
vat odpovědi a nejzajímavější byla právě z 2K. Nabídli mi 
stáže na tři měsíce, příležitost jsem hned vzal a prázdniny 
jsem strávil v Brně. Díky stážím, na kterých jsem se osvěd-
čil, mi po dokončení školy nabídli stálou pozici.

 Nejdůležitější věcí pro získání pracovní pozice nebo stá-
že v herním studiu je portfolio. Proto je nejlepší si vybrat 
jedno zaměření a do toho vložit co nejvíce času. Hlavní je 
pracovat na osobních projektech a vytvářet si pomocí nich 
vlastni výzvy. V  portfoliu nemusíte mít ani tucet prací, 
vždy má navrch kvalita než kvantita. Nedoporučuji si dávat 
do portfolia čistě školní práce, většinou to jde lehce poznat 
a lidé, kteří hodnotí vaše portfolio radši vidí, že pracujete 
na vlastních projektech. 

Na jakém projektu právě pracuješ? 
Bohužel nemůžu mluvit o  projektu, na kterém zrovna 

pracuji, ale jako stážista jsem se podílel např. na Mafia: De-
finitive Edition. 

Jaké je tvé doporučení či vzkaz pro studenty? 
Osobně bych asi doporučil hlavně pracovat na osobních 

projektech, je jedno jestli vás baví animace, concept art 
anebo malba. Snažte se každý den strávit pár minut na 
vlastním projektu. A pokud po střední nechcete pokračo-
vat na vysokou, připravte si portfolio a rozešlete ho do fi-
rem kde si myslíte, že o vás můžou mít zájem. 

Ondřej Tvrdý
Jmenuji se Ondřej Tvrdý je mi devatenáct let a momentálně pracuji v 2K Czech jako 
Junior Environment Artist

Tereza Vlčková
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Michal Schmidt
Jaká je tvá cesta k motivaci? Co ti pomáhá 
studovat?

To je poměrně komplexní otázka. V patnácti letech jsem 
si řekl, že ze mě bude filmový scenárista. A to mě přimělo 
se hlásit na naši střední a  následně na FAMU. Pořád mě 
poháněla touha dělat tu profesi. Zároveň se kolem CHC 
i FAMU motá úžasná komunita lidí, studentů i učitelů. Má 
touha je tak umocněna chtíčem po filmovém řemesle, stej-
ně jako tomu dopomáhají úžasná setkání s lidmi.

Jaký vliv na tebe měl přístup ke studiu/cel-
kově škola v osobním životě?

To je komplikované. Na střední škole jsem vedl několik 
třeba milostných vztahů. Ale když děláte klauzury, nebo 
jste ve škole od rána do večera, emočně se poněkud dis-
tancujete a  některé styky s  lidmi mimo „komunitu“ jsou 
značně omezeny. Snažil jsem se plnit to, že jsem student 
a měl bych studovat, pokud bych si ze školy něco měl od-
nést. Během střední jsem byl na tento školní systém velmi 
naštvaný. Postupem času mně to spíš víc dalo a vzpomí-
nám na to rád. A přece jen bylo vždycky cool ve společnosti 
říct, že studuji střední filmovou školu. Takže to pak v Tře-
bíči, odkud pocházím, dopomohlo k jakémusi sociálnímu 
kreditu, kdybych tomu měl takto cynicky říkat.

Umíš si představit, že bys svůj sen dostat se 
na výšku zahodil? Stálo za to to úsilí a snaha 
to nevzdat?

Já jsem si řekl, že chci na FAMU, předtím, než jsem vů-
bec o existenci CHC věděl. A vlastně mě nikdy jiná cesta 
nenapadala. Na jakoukoliv vysokou školu jsem chtěl už 
od svých desíti let. Na různé obory od programování přes 
žurnalistiku až scenáristiku. Takže si vlastně svůj „sen“ ne-
dokážu představit jinak. Když jsem se napoprvé nedostal 
na FAMU, šel jsem prostě na filmová a divadelní studia do 
Olomouce, napodruhé to vyšlo, tak jsem se stěhoval do 
Prahy. Svůj život beru docela flegmaticky. Když něco ne-

vyjde, snažím se najít druhý plán a přes něj se pak oklikou 
dostat k plánu prvotnímu. Trvá to déle, ale vyjde to.

Co ti přineslo a vzalo CHC?
To jsem nakousl už ve druhé otázce. Ztratil jsem hodně 

milostných i  přátelských vztahů. V  patnácti jsem se roz-
hodl, že odjedu od svých přátel ze základní školy a pojedu 
sto šedesát kilometrů někam do středu Moravy. A vyplatilo 
se. CHC mě vybavila skvělými přáteli, s kterými se doteď 
vídám. Navíc mně dopomohla přemýšlet nad tím, co píšu 
a pro koho píšu. Zároveň jak to převést do filmu. Myslím 
si, že CHC je na teorii i praxi docela dobrá škola. Donutila 
mě nakoukat skvělé filmy, ze kterých doteď čerpám. Doteď 
si vzpomínám, jak jsem na hodině současných dějin filmu 
s Martinem Markem poprvé poznal Wong-Kar Waie, po-
znal velkou část japonské, či íránské kinematografie. CHC 
mi dala hlavně přehled a chuť tvořit. Ačkoliv to byl někdy 
opravdový boj. Bylo to náročné studium, ale vzpomínám 
na něm v dobrém.

Je třeba se bát přijímaček? Na co si dát po-
zor, co u nich překvapilo?

Záleží jak na kterou školu. Přijímačky na filmová a diva-
delní studia jsou poměrně jednoduché, stačí ukázat zájem 
o filmy a divadlo. Scenáristika je komplikovanější. Ale když 
umíte přemýšlet o jakési struktuře povídky, víte, jak rozebí-
rat filmy a umíte o nich mluvit, dokážete přemýšlet v rámci 
příběhových rovin, dokážete se na školu dostat. Dle mého 
se na scenáristiku a dramaturgii dostane každý, kdo dokáže 
vyprávět zábavné historky v hospodě a námětově neskončí 
u krkacího a zvracecího humoru z večírků. Ačkoliv jedna 
taková historka o  drogách na party byla námětem jedné 
z mých povídek na přijímačky a dostal jsem se.

Cokoliv, co chceš přidat?
Vím, že ta škola vám asi často leze krkem, ovšem se ne-

jedná o  žádnou trýzeň. Na vysoké škole zjistíte, že vás 
CHC vybavilo dobře do vysokoškolského života. Tím, že 
jsme na střední psali ve velkém různé analýzy a rozbory, 
byli jsme připraveni na úkony během našeho univerzitní-
ho života. Na akademii vás už teprve nikdo šetřit nebude. 
Ale je z toho radost. Radost ze vzdělání a možnosti se kre-
ativně vybít.

Silvia Kociánová
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Jaká je tvá cesta k motivaci? Co ti pomáhá 
studovat?

Motivuje mě a pohání vnitřní nutkání po vědění. A po-
máhá klid s dobrým čajem na stole.

Jaký vliv na tebe měl přístup ke studiu/cel-
kově škola v osobním životě?

Díky CHC jsem celkově víc uvolněný a našel jsem si tam 
přítele i přátele.

Umíš si představit, že bys svůj sen dostat se 
na výšku zahodil? Stálo za to to úsilí a snaha 
to nevzdat?

Snaha se nevzdat po prvním a  druhém neúspěchu byla 
v mém případě klíčová. Díky tomu jsem se mohl osobně po-
souvat. Ale kromě toho, že poprvé byly moje práce dost blbé, 
jsem ze začátku byl usilovný až příliš, a to je stejné, jako když 
chceš hrozně moc usnout – probdíš pak půlku noci.

Co ti přineslo a vzalo CHC?
Škola mi přinesla zkušenosti a lidi, se kterými spolupra-

cuji. Vzala spoustu času, nervů a  energie, ale jak by řekl 
Volný – to je život.

Je třeba se bát přijímaček? Na co si dát po-
zor, co tě u nich překvapilo?

Potřeba to není, ale řekni si – neboj se. To nedává smysl. 
Překvapující byla třeba otázka v testu na oblíbený recept, 
Janečkovo vyjádření nehranatosti mých námětů, nebo mo-
ment, kdy mi Karel Vachek s doutníkem v puse říká, že ta 
moje historka nemá žádnou pointu, že jeho po koncertě 
aspoň posral pták.

Radek Ševčík

Ema Janišová
Jaká je tvá cesta k motivaci? Co ti pomáhá 
studovat?

Má osobní cesta k  motivaci není možná úplně zdravá. 
Většinou mám jen potřebu lidem okolo sebe, i sama sobě, 
něco dokázat. Motivace je u mě věčné téma, jelikož málo-
co je pro mě dostatečně motivující k tomu, abych byla do 
něčeho skutečně zapálená. Obecně je ale podle mě nejlepší 
cestou k motivaci vlastní uspokojení. Je to celkem sobec-
ké, avšak jakmile vím, že díky jakémukoli úkolu obohatím 
sama sebe, ať už o zkušenosti nebo nové kontakty s lidmi 
apod., mám dostatek motivace k zvládnutí situace.

Jedna z mála věcí, co mi pomáhá studovat, je nejspíš dávat 
si malé cíle. Dělá mi pak větší radost splnit nějaký úkol, 
nebo se připravit na zkoušku a zvládnout ji. Zároveň je to 
ale vědomí, že na střední si můžu ještě věci oťukávat a můžu 

si dovolit selhat, i když je to často nepříjemné. Naučilo mě 
to jednu velmi důležitou věc – nebrat věci tak vážně.

Jaký vliv na tebe měl přístup ke studiu/cel-
kově škola v osobním životě?

Výhodou této školy je, že vás nutí pracovat v kolektivu. 
A ač to často bývá sebetěžší, určitě se vám to bude hodit.

Jen musíte vědět, co si z toho odnést. Má škola mě ale nej-
víc ovlivnila v osobním životě díky přátelům ze školy, zážit-
kům a pedagogům. Díky nim jsem se seznámila s mnoha 
novými věcmi a příležitostmi. Naučili mě dívat se na ně-
které věci jinak, snažit se je více poznat a neodsuzovat příliš 
brzy. Zároveň ve mně vzbudili touhu poznávat a sebevzdě-
lávat se v  nových oblastech ve svém volném čase. Viděla 
jsem filmy, které pro mě byly životním zážitkem a inspirací.

Silvia Kociánová
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S  některými pedagogy jsem měla příležitost se sblížit 
a poznat je. Jsme si vzájemnou podporou a vím, že se jim 
můžu se vším svěřit.

Určitě byly i velmi špatné chvíle, které mě ovlivnily, ale 
to k tomu zkrátka patří. Často si se spolužáky při projek-
tu nebo jakékoli kolektivní práce neporozumíte, pohádáte 
se. Stejně tak s pedagogy. Musela jsem se naučit ustupo-
vat a často zapřít sebe samotnou. Ale ve většině případů to 
vedlo k ponaučení.

Umíš si představit, že bys svůj sen dostat se 
na výšku zahodila? Stálo za to to úsilí a sna-
ha to nevzdat?

FAMU pro mě určitě byla takovým “snem“. Nebylo to ale 
tak, že bych se na ni úmyslně připravovala roky dopředu. 
Jak u mě bývá zvykem, všechno jsem řešila a vymýšlela na 
poslední chvíli a ono to náhodou vyšlo. Ale pro všechny 
studenty je důležité si připomínat, že jakmile se nedosta-
nete na vaši vysněnou školu, život nekončí.

Neznamená to zahodit sen. Nezahodíte ani rok života, 
jak často maturanti rádi říkají. Znamená to nasbírat nové 
zkušenosti a zážitky někde jinde, i když jste to neplánovali, 
protože to tak mělo zkrátka být. Ať už v přechodném roce 
nebo při studiu na jiné škole zažijete cokoli, bude se vám to 
v životě určitě hodit.

Rozhodně stálo za to se nevzdávat do poslední chvíle. 
V duchu mě neustále pronásledovala myšlenka, že nemám 
šanci nebo dostatek talentu se dostat na FAMU hned na 
první pokus. Měla jsem kolem sebe ale přátele a pedago-
gy, kteří mě velmi podpořili a pomohli mi. Pro mě osobně 
bylo nedůležitější zůstat věrná sama sobě.

Co ti přineslo a vzalo CHC?
Přineslo mi nové kontakty, zkušenosti, zážitky a přátele. 

Dalo mi novou perspektivu a poznání v mnoha zajímavých 
věcech. Příležitosti a  osobní rozvoj. Pro mě byla zásadní 
možnost tutoringu, což je skvělá věc a jsem ráda, že ji na 
škole máme.

Vzalo mi určitě spoustu trpělivosti. Menší spoustu času 
a taky trošku energie. Občas jsem měla pocit, že mě peda-
gogové omezují v rozhodnutích nebo názorech, které jsem 
zastávala, ale pochybuji, že by v tom byl zlý úmysl.

Je třeba se bát přijímaček? Na co si dát po-
zor, co u nich překvapilo?

Rozhodně není třeba se bát přijímaček. Ale komu kdy 
tahle věta kdy doopravdy pomohla? Je úplně normální, 
že se bojíme přijímaček, všichni se bojí, někdo to jen umí 
lépe skrývat. Ale hlavním důvodem, proč se nebát přijíma-
ček, což je i  jedna z  věcí, která mě u  nich překvapila, je, 
že všichni, koho tam potkáte, jsou jenom lidi. Tento rok, 
kdy přijímačky navíc probíhaly online, se mi to potvrdilo. 
Profesoři řeší doma úplně stejné problémy jako my a dí-
vat se, jak se jim nedaří zapnout kameru při videohovoru, 
mi je trochu zlidštilo. Stejně tak všichni studenti, kteří se 
tam hlásí a jsou vaší potencionální konkurencí. Řeší úplně 
stejné problémy, jako vy a nejde jim o to vás ztrapnit nebo 
zabránit vám uspět při přijímacím řízení. A i když se mezi 
nimi najde nějaký šťoural, dokažte mu, že máte přehled 
a více znalostí, než si myslí.

Dávejte si pozor, abyste si nehráli na někoho, kdo nejste. 
Pak taky úplně nepodceňujte přípravu, sice se přijímaček 
bát nemusíte, měli byste ale vědět, že dokážete přípravě 
obětovat čas a energii, jinak to není pro vás.

Cokoliv, co chceš přidat.
Jakmile se dostanete do trémy těsně před začátkem při-

jímacího řízení, s naprostým klidem ujistěte sami sebe, že 
jste pro to udělali maximum a teď už s tím nic neuděláte. 
Život jde dál, ono to vždycky nějak dopadne.

Držím palce všem, co se budou hlásit na svou vysněnou 
školu.

Silvia Kociánová
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Petr Kašpárek
Kam a na jakou školu ses dostal?  

Aktuálně jsem prvním rokem na Matematicko-fyzikální 
fakultě Karlovy univerzity na  informatice. Zatím jsem cel-
kem spokojený, i když je to podstatně náročnější než CHC. 

Jaká je tvá cesta k motivaci? Co ti pomáhá 
studovat?  

Studium je pro mě spíše standard nežli něco, čemu bych 
nějakým způsobem čelil. Alespoň  nad tím tak uvažuji. 
Ohledně motivace obecně si myslím, že je důležité mít 
konkrétní cíle.  Mnoho lidí by řeklo, že by takové cíle měly 
být realistické. Asi bych to rozvedl tak, že člověk  by si měl 
být schopný ke každému cíli představit alespoň vágní, ml-
havou cestu a opravdu si ji  rozmyslet a představit před se-
bou a rozhodnout se, jestli po takové cestě vážně chce jít.  
Málokdo by odmítl každý den jezdit v Lamborghini, jíst na 
večeři kaviár či jinou idylickou  představu, ale řekl bych, že 
málokdo by za tyto věci obětoval poklidný večer u televize 
či u  počítače, obzvláště když ho jeho večeře či způsob do-
pravy nijak těžce netrápí. 

Jaký vliv na tebe měl přístup ke studiu -    
celkově škola v osobním životě?  

Možná bohužel jsem úplně přestal sledovat filmy 
a  seriály a oproti minulosti silně omezil  počítačové hry, 
ale nemyslím si, že by trávit čas těmito aktivitami bylo ně-
jak na škodu.  Naopak mě to spíše mrzí, dobrý film či seriál 
může člověka leckdy i někam posunout. Celkově  si nemy-
slím, že by přístup ke škole nějak člověka změnil – spíše 
jiný pohled a přístup k životu  změní člověku přístup i ke 
škole, i  když rozhodně nejde popřít, že takové změny se 
rodí právě  ve škole. 

Umíš si představit, že bys svůj „sen“ do-
stat se na výšku zahodil? Stálo za to to úsilí 
a snaha  to nevzdat? (pokud byla potřeba)  

Dokážu si představit, že by mi do života vešlo něco, co 
by mi zamezilo pokračovat na vysokou.  Určitě to však ne-
byl výchozí stav a jsem rád, že jsem Creative úspěšně do-
končil a pokračoval  dál. Před chvílí jsem zmiňoval cesty, 
nemyslím si, že by ukončení studia na střední bylo o něco  
lehčí, než v  něm pokračovat, a  stejně tak s  postupem na 
VŠ. I když žádná cesta nevede  růžovým sadem, cesta na 
vysokou školu je poměrně dobře vyšlapaná. 

Co ti přineslo a vzalo CHC?  
CHC mi přineslo nesmírnou řadu nových dovednostní, 

znalostí a  zkušeností. Creative je jeden  z  mála institutů, 
jehož příslušníky poznáte na první pohled – jsem rád za 
všechny nové  přátele i každou rozličnou známost. Creative 
samozřejmě i bere, a těch hodin opravdu sebral  spousty, na 
to je nutné se vnitřně předem připravit. 

Je třeba se bát přijímaček? Na co si dát po-
zor, co tě u nich překvapilo? 

Přijímačky jsem nedělal, mému ročníku to bylo z pande-
mických důvodů odpuštěno, a navíc jsem měl i nárok na 
odpuštění díky prospěchu z matiky. Co bych poradil je zjiš-
ťovat, mohl bych říct, že vybírat, ale to samozřejmě nejde 
bez zjišťování předem. I když člověk neví, co přesně chce, 
často se dozví, že přijímací podmínky bývají často velmi 
podobné dle typu školy,  a taky má člověk lepší představu, 
jestli daná škola je ta správná, obzvláště když mu ty  infor-
mace leží v mysli dlouhodobě. 

Na jakého učitele z CHC nejraději vzpomínáš? 
Mé díky samozřejmě patří všem učitelům, včetně paní ře-

ditelky a ostatních pracovníků školy.  Jelikož jsem však nu-
cen zvolit si pouze jednoho, měl by to být pan učitel Švejda 
(nyní i pan  doktor, ale ve škole jsme zůstali u familiárního 
pane učiteli, tedy takto budu pokračovat i  tady). Z našich 
tří vývojářských učitelů je pan učitel Švejda nejznalejší, 
zato se ale někomu  může jevit i jako nejnáročnější, co se 
týče požadavků na studium. S  tím jsem však nikdy  pro-
blém neměl a jeho hodiny pro mě byly vždy nejzáživnější 
a nejpoučnější. Pan učitel však 

rozhodně není žádný tvrďas, naopak je velmi shovívavý 
a chápavý. Navíc mne provázel mou  maturitní prací a za to 
a výše zmíněné mu patří mé upřímné a srdečné díky.

Natálie Hanělová
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